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JAAROVERZICHT 2013
Woord van de voorzitter
W

 “Al ruim zeven jaar ben ik voorzitter van het Col-
lege sanering zorginstellingen. In de achterliggende 
jaren schreef ik jaarlijks bij het Jaaroverzicht een 
voorwoord, met daarin als rode draad: de toekomst 
van het College is onzeker, het is aan de politiek 
om daarover te beslissen. Dit jaar zou een herha-
ling van zetten worden.

Het leek me echter aardiger om iets te schrijven 
over de organisatie op zich. Het College is een 
kleine organisatie van 6 personen en één voorzit-
ter, alsmede een netwerk van ca. 20 gemachtigden. 
Gemachtigden zijn deskundigen op het gebied 
van zorgvastgoed, financiën en bestuur. Zij zijn op 
afroep beschikbaar. Gedurende 2013 werden zij 
voor 7.925 uren ingezet.

In mijn professionele carrière heb ik jarenlang als 
voorzitter van de Raad van Bestuur van een accoun-
tantsorganisatie leiding mogen geven aan een or-
ganisatie van circa 2.000 medewerk(st)ers. Thema’s 
die ik centraal stelde waren onder meer ‘homoge-
niteit’ en ‘flexibiliteit’. Onder homogeniteit versta 
ik ‘collegialiteit’ en ‘loyaliteit’. Bij de accountants-  
organisatie werd vooral een beroep gedaan op de 
leidinggevenden van de lokale kantoren om aan de 
genoemde thema’s invulling te geven. Dankzij vele 
inspanningen (trainingen, themabijeenkomsten, 
functioneringsgesprekken, e.d.) lukte het naar mijn 
mening om de thema’s concreet een plaats te geven 
in het dagelijkse denken en doen.

Bij het College zijn beide thema’s op natuurlijke 
wijze ingebed in de dagelijkse praktijk. Het is in-
spirerend om iedere direct betrokkene bij het Col-
lege persoonlijk te kennen en op de hoogte te zijn 
van de persoonlijke mening van die betrokkene. 

De uiterst korte communicatielijnen zijn heel be-
vorderlijk voor het onderlinge begrip en de flexi-
biliteit van de organisatie. Het in de literatuur vaak 
geprezen onderwerp ‘teamspirit’ behoeft bij het 
College geen teambuildingproject; het is een wel-
haast vanzelfsprekend gegeven. 

Als er bij het College iets in de procedures veran-
derd moet worden, vraagt dit collectief overleg en 
een besluit; een traject dat vaak binnen een dag 
wordt afgelegd. Een voorbeeld van maximale flexi-
biliteit.

Mijn betoog lijkt een lofzang op deze kleine orga-
nisatie, dit zou echter te kort door de bocht zijn. 
Natuurlijk realiseer ik mij dat de kwetsbaarheid 
van een kleine organisatie een risico vormt, maar 
door mijn ervaringen met het College ondervind ik 
dagelijks de grote voordelen ervan. Uiteraard moe-
ten in een kleine organisatie de karakters van de 
direct betrokkenen onderling passen, want anders 
ontstaan afbreukrisico’s. Bij het College is een team 
ontstaan, waarbij onderling respect en begrip een 
belangrijke plaats innemen. In dit laatste schuilt 
vooral de kracht van het College. Ik beschouw het 
als een voorrecht van deze organisatie deel uit te 
mogen maken”.

Ton Rutgrink, voorzitter

Ervaringen gemachtigden en 
medewerkers

“In dit jaaroverzicht biedt het College sanering u 
een aantal ervaringen van gemachtigden en mede-
werkers aan. Wat zij schrijven doen zij vanuit hun 
specifieke ervaring en vanuit hun overtuiging zin-
vol werk te verrichten voor de maatschappij in het 
algemeen en de gezondheidszorg in het bijzonder. 
Dat zij daarbij concluderen dat het College sane-
ring een toegevoegde waarde heeft zal geen ver-
rassing zijn. Het College sanering hoopt dat u deze 
mening deelt”.

Liesbeth van Leeuwen en Erik Stevens,  
waarnemende directie

Het officiële jaarverslag vindt u op onze 
website: www.collegesanering.nl



effect op de prijzen. Daarnaast dienen de zorginstellin-
gen vroegtijdig met de betrokken gemeenten overleg te 
voeren over de mogelijkheden tot herbestemming en her-
ontwikkeling van het betreffende vastgoed. Gemeenten 
wensen vaak vast te houden aan de vigerende zorg- en/of 
maatschappelijke bestemming. Daardoor wordt de kans 
tot verkoop vaak erg gering. Het is zaak de gemeente me-
deverantwoordelijkheid te laten dragen voor deze proble-
matiek. 

Jan Govers, gemachtigde

”Op haar gezicht toont zich altijd een glimlach bij het 
nieuws dat het College heeft gebeld. Haar vent gaat im-
mers weer een paar weken op stap. Naar een instelling 

in financiële proble-
men. Uitzoeken wat er 
aan de hand is, nagaan 
hoe het is gekomen, en 
bedenken of er nog iets 
aan te doen valt. Vol lief-
de en begrip smeert zij 
vroeg in de ochtend de 
boterhammen en roert 
‘s avonds laat nog maar 
eens de hond in de pot. 
In de spaarzame nachte-
lijke uren luistert zij wel-
willend naar mijn ver-
haal van de dag. Hoe het 
toch weer mogelijk is dat 

een instelling, gevangen door maatschappelijke verant-
woordelijkheid of bevangen door eigen belangrijkheid, 
geen oog heeft ontwikkeld voor ondernemingsrisico’s. 
Onbewust of welbewust daarmee de continuïteit van 
zorg in het geding heeft gebracht. Waarna zij mij een aai 
over de bol geeft in het besef dat de wekker weer vroeg 
zal gaan. Twintig jaar gemachtigde ga ik net niet halen. 
Maar als het Onze Lieve Heer en onze minister behaagt 
is er nog drie jaar het perspectief van die glimlach op haar 
gezicht.”

Jaap Geenen, gemachtigde

“Het afgelopen jaar zijn veel gehoorde opmerkingen in 
het zorgveld bij vervreemden van vastgoed: ‘weg is weg’ 
en ‘je kunt er maar beter van af zijn’. De voortgaande 
crisis wordt dikwijls als argument aangevoerd om spoe-
dig aan de eerste de beste bieder te verkopen. Ook als 
dit bod tegenvalt en soms zelfs behoorlijk ver onder de 
taxatiewaarde ligt. Er zijn voor een zorginstelling begrij-
pelijke redenen om dit te vinden. Bijvoorbeeld vanwege 
de hoge onderhoudslasten die een instelling liever kwijt 
dan rijk is. Daarbij is dikwijls de vraag terecht of er wel 
meer uit te halen valt. Maar tegen welke prijs is het nog 
acceptabel? Een standaardantwoord in dit soort gevallen 
is er niet. Juist om deze reden kan de betrokkenheid van 
het College een toegevoegde waarde zijn. Met zijn exper-
tise op (zorg)vastgoedgebied kan het College instellingen 
bijstaan in het kiezen voor een strategie die leidt tot de 

“Het College sanering - en daarmee ook de gemachtigde 
- wordt er bij gehaald terwijl er vaak al een proces van 
verkoop aan de gang is; sluimerend weliswaar, maar in 
de sector kennen de spelbepalers elkaar en in de plaats 
waarin de te verkopen onroerende zaak ligt, zingt het 
allang rond dat dat pand door de instelling wordt afge-
stoten. De gemachtigde moet daar attent op zijn en de 
instelling er op wijzen dat het te verkopen pand in veel 
bredere kring onder de aandacht van (mogelijke) gega-
digden moet worden gebracht. Dat is in de laatste jaren 
nog lastiger dan normaal, omdat het een ‘kopersmarkt’ 
is en de instelling vaak al blij is dat er zich überhaupt 
een gegadigde heeft gemeld. In dat spanningsveld is het 
soms spitsroeden lopen voor de instelling en de gemach-
tigde: houden wat er is en proberen een hogere prijs te 
realiseren. Dat blijft een boeiend proces met wisselend 
resultaat.”

Co de Bruijn, gemachtigde

“De economische recessie, de financiële crisis, de te-
rughoudendheid van banken en beleggers, alsmede het 
nieuwe zorgbeleid van de overheid dat aanleiding geeft 
tot cliëntenreductie maken dat zorginstellingen meer dan 
ooit aandacht dienen te besteden aan hun vastgoed. Zij 
dienen het vastgoed dat zij in bezit hebben volledig in 
kaart te brengen als het gaat om zaken als de staat van 
onderhoud, multifunctionele aanwendbaarheid, exploi-
tatiekosten, boekwaarde,  enz. Dit is nodig om duidelijk 
te krijgen welke gebouwen niet langer voor zorgverlening 
geschikt zijn en dus kunnen worden afgestoten, omdat dat 
de nodige garantie biedt op reële verkoopprijzen. Indien 
zorginstellingen te veel vergelijkbaar vastgoed gelijktijdig  
op de markt brengen heeft dat een drukkend effect  
op de prijzen. Vervolgens is het noodzaak het afstoten 
van vastgoed te prioriteren, te faseren en te doseren, om-
dat dat de nodige garantie biedt op reële verkoopprijzen. 
Indien zorginstellingen te veel vergelijkbaar vastgoed ge-
lijktijdig op de markt brengen, heeft dat een drukkend 



meest gunstige opbrengst voor de instelling. Het is niet 
altijd een makkelijke afweging, wel een belangrijke. Je 
kunt je eigendom immers maar één keer verkopen: weg 
is weg.”

Rinke Oskam, beleidsmedewerker 

“Discussiepunten zijn er 
genoeg bij onroerende 
zaken van zorginstellin-
gen, veelal allemaal met  
maatschappelijke bestem- 
mingen:  sterk oplopen-
de leegstand (wat noopt 
tot extramuralisering, 
langdurige leegstand of 
sloop), gemeentes die 
geen trek hebben in nog 
meer (woon)bestemmin-
gen en een vastgoed-
markt die volledig is 
vastgelopen. Zorgcom-
plexen van vele (tiental-
len) hectares die volledig 
verlaten zijn, behoren 
helaas niet tot de uit-
zonderingen. Het vergt dan ook heel veel inspanning 
van alle partijen om de vastgoedproblematiek van de 
zorginstellingen op financieel gebied en rekening hou-
dend met de zorgfunctie, op te lossen. Als er ooit een 
moment is geweest om de zorginstellingen met hun vast-
goedproblematiek met alle mogelijke raad en daad bij 
te staan met vastgoed(markt)expertise voor een optimaal  
resultaat dan is het nu wel.”

Andrew van der Zee, gemachtigde 

“Bij de herontwikkeling van bestaande terreinen van 
gezondheidszorginstellingen spelen gemeenten een be-
langrijke rol. Die betrokkenheid betreft de bereidheid om 
mee te werken aan de bestemmingsplanwijziging en de 
beschikbare kwalitatieve ambtelijke capaciteit. De instel-
ling neemt veelal de kosten van het gehele traject van de 
bestemmingswijzing voor zijn rekening ondanks dat het 
een publieke taak betreft. Het kan dan gaan om vele ton-
nen of zelfs om miljoenen euro’s. De vastgoedmarkt in de 
zorg is echter sterk verslechterd waardoor investeringen 
ten aanzien van de planontwikkeling nauwelijks of niet 
terug worden verdiend door de instelling. De mogelijk-
heid om af te zien van de herontwikkeling van die ter-
reinen is meestal geen optie aangezien de behuizing niet 
meer voldoet aan de functionele en bouwkundige eisen. 

Een voorbeeld van de moeizame verhouding tussen zorg- 
instellingen en de gemeente wil ik u niet onthouden. Een 
van de laatste casus waarbij ik betrokken ben geweest be-
trof de ontwikkeling van een landgoed van historische be-
tekenis. Na een ontwikkelingstraject van zes jaar, waarbij 
alle relevante partijen betrokken waren, in het bijzonder 
de gemeente, werd in 2011 de structuurvisie door de ge-
meente vastgesteld. 

Na een mislukte aanbesteding in 2012 werd, in aanwe-
zigheid van onder meer de gemeente, nog eens overleg 
gevoerd met een aantal partijen. Uiteindelijk werd met 
een van deze partijen een koopovereenkomst gesloten 
die aansloot bij de getaxeerde waarde en goedkeuring 
verkreeg van het College. Echter, enige dagen na het te-
kenen van de koopovereenkomst vestigde de gemeente, 
volledig onverwacht, in een besloten vergadering van de 
gemeenteraad, op basis van de Wet voorkeursrecht ge-
meenten, het recht van eerste koop. Als oorzaak wordt 
genoemd het voornemen van de koper om tijdelijk het 
pand aan te wenden voor huisvesting van voor hem werk-
zame buitenlandse krachten. Het huidige recent door de 
gemeente vastgestelde bestemmingsplan maakt echter 
die bestemming uitdrukkelijk mogelijk. Kortom, de instel-
ling is terug bij af terwijl de kosten van onderhoud verder 
oplopen en er voorlopig geen opbrengsten van verkoop 
zijn.”
 
Popke Wagenaar, gemachtigde 

Het officiële jaarverslag vindt u op onze 
website: www.collegesanering.nl



De organisatie in 2013

College     A.P.H. Rutgrink RA -  voorzitter

Secretariaat     mevrouw mr. L.A.C. (Liesbeth) van Leeuwen - hoofd Juridische Zaken/wnd. directeur
   mevrouw drs. H.M.C. (Rinke) Oskam - beleidsmedewerker
   mr. H.Th. (Erik) Stevens - chef de bureau/wnd. directeur
   mevrouw A.J.M. (Astrid) Vonk - secretaresse
   mevrouw C.T. (Corrie) Wietsma - secretaresse
   mevrouw C.M.H.O. (Charlotte) van Zijl - beleidsmedewerker

Gemachtigden    

C

College sanering zorginstellingen
Postbus 3148, 3502 GC Utrecht
Bezoekadres: Churchilllaan 11 (3e etage) Utrecht
Tel. (030) 297 12 00

E-mail: info@collegesanering.nl
Internet: www.collegesanering.nl
Ontwerp, opmaak en druk:
SENZ Grafische Media Woerden
Fotografie: Melissa Muys
Kunstenaar: Herman Muys

Colofon

8  Onderzoeken op verzoek van de 
 minister/staatssecretaris

20  Gemachtigden inzetbaar
 

26  Collegevergaderingen

€ 2.433.451  Totale kosten CSZ

247  Nieuwe casus in behandeling 
 genomen

€ 1.508.284
Gemiddelde verkoopopbrengst in casus

van de saneringsregeling

€ 146.303.507
 Totale opbrengst verkooptransacties

628  Casus gemiddeld in behandeling

€ 5.262.400 
Totale jaarhuuropbrengst casus 
onroerend goed

161  Onroerendgoedtransacties door het
  College goedgekeurd 2013

Het jaar 2013 in cijfers 

€ 5.155.852
Door het College voor zorgverzekeringen 
uitbetaald aan ambulancecasus in het kader 

Meer weten over de financiële zaken van 
het College sanering in 2013? Zie het officiële 
jaarverslag op www.collegesanering.nl.

drs. G. (Bert) Aukema
mr. J.J. (Co) de Bruijn
dr. mr. Th.G.J.M. (Thom) van de Burgt
ir. J.J.M. (Jaap) Geenen
mr. J.H.M. (Jan) Govers
A.W.J. (Antoon) de Kamper
ing. E. (Erik) Kruisheer
B.W. (Bart) Kuis

ing. M.P. (Mark) Lucassen
drs. L. (Wiete) Mesman
G.J.P. (Gerrit Jan) van Otterloo
mr. W.G. (Willem) van der Putten
A.K. (Andrew) van der Zee
Drs. G.J. (Galtjo) van Zutphen

In 2013 is er afscheid genomen van mevrouw M.P. (Marga) Duijnker en de heren M.H. (Tiny) van Eerd RA, drs. G.M.W.M. (Guido) 
Keijser, mr. J.J.L. (Hans) Middelkoop, G. (Gerrit) Ploeg, drs. M.J. (Martin) van Rooijen en drs. P. (Popke) Wagenaar.


